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Úvodník starosty
Dobrý den, vážení občané, dnes opět držíte v ruce nové vydání našeho 

pravidelného zpravodaje. O čem to dnešní číslo bude? Hodně o tom, že 
za věci, které chceme, aby fungovali, musíme platit. 

Pesimistické? Ne, jen realistické. Týká se to jak poplatků za odpady, tak 
ceny vodného a stočného a více se dozvíte na dalších stránkách zpravo-
daje. 

Stále sháníme lékaře, zastupitelstvo schválilo nové formy bonusů pro 
praktika, který by nastoupil do našeho města, protože přes veškeré úsi-
lí se nám zatím lékaře zajistit nepodařilo. Musíme se snažit dál, nebudu 
do omrzení opakovat, že lékaře potřebujeme. 

Nově má lékař možnost bydlet i využívat po dobu jednoho roku ordinaci 
zdarma, poskytneme mu vybavení ordinace i peníze na nákup vybave-
ní nového, a ještě k tomu bonus 75 tisíc. Opět jsme s nabídkou obeslali 
všechna možná uskupení lékařů a budeme doufat, že se lékaře podaří najít. 

Pozitivem v lékařské péči je to, že se nepotvrdily zprávy o tom, že došlo 
na Kraji Vysočina ke ztrátě zdravotnických dokumentací. Nebo alespoň 
nahlášených případů tu na podatelně máme jen několik, které budou snad 
uspokojivě vyřešeny. 

A ještě jedna příjemná drobnost – konečně máme vyřešen systém SMS 
rozhlasu, kdo máte zájem o zasílání hlášení formou SMS, stačí se přihlásit 
na podatelně, rozesílání je již plně funkční. Přihlásit se můžete i telefo-
nicky na čísle 565 492 102, nebo na emailu posta@mestocernovice.cz, 
a nahlásit své číslo mobilního telefonu. 

Příjemné čtení zpravodaje vám přeje
Bc. Jan Brožek, starosta města

Zprávy z radnice

Rekapitulace usnesení ze zasedání Zastupitelstva města 
Černovice konaného dne 27. ledna 2016

Zastupitelstvo města Černovice revokuje:
● své usnesení č. 205/15 ze dne 30. 12. 2015 takto: v textu usnesení 

se slova „bere na vědomí“ nahrazují slovem „schvaluje“.
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Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● rozpočtové opatření číslo 11.
● předložené zápisy z kontrol kontrolního výboru ze dne 15. 10. 2015 

a 13. 12. 2015 a finančního výboru ze dne 15. 12. 2015.

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje:
● rozpočet na rok 2016
● vypsání výběrového řízení na projekt zpevnění ploch u budovy ZD 

a chodníku na Pršín v šířce 2 m. Termín splnění: do příštího jednání 
zastupitelstva

● výši vodného a stočného pro rok 2016 na 32,- Kč vč. DPH vodné 
a 32 Kč vč. DPH stočné.

● přidělení bytu č. 1 v domě čp. 740 v Černovicích, Družstevní ul., paní 
Evě Knorrové, nyní bytem Mnichov, SRN. Termín splnění: po uvol-
nění bytu.

● pořadí žadatelů, kterým bude nabídnut uvolněný byt v DPS Černovice 
podle schválených pravidel pro přidělování bytů v DPS, takto:
1. Věra BABČICKÁ
2. Zdeňka VESELÁ
3. Marie CIGÁNKOVÁ
4. Božena BROŽKOVÁ
5. Antonín JANSKÝ

● jednací řád Zastupitelstva města Černovice.
● pronájem kanceláře č. 00010021 v 1. patře budovy MěÚ Černovice, 

Mariánské náměstí 718, o velikosti 16,6 m2, Dobrovolnému svazku 
obcí Nová Lípa, výše nájemného 400,- Kč/m2 ročně (sazba dle usne-
sení zastupitelstva č. 106/12).

● rozdělení pozemků v Ozdravovně dle požadavků investora, s výjim-
kou rozšíření pruhu na komunikaci na šíři 10 m.

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje:
● starostu objednávkou projektové dokumentace na rekonstrukci vodo-

vodu ve Stříteži od projekční kanceláře VODAKu Humpolec.

Termín splnění: do příštího jednání zastupitelstva
● starostu podáním žádosti do programu Čistá voda na projektovou do-

kumentaci ve Stříteži.
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● starostu zajištěním všech potřebných dokumentů a přípravou žádos-
ti do programu Zastupitelstva Kraje Vysočina pro poskytování dotací 
na infrastrukturu vodovodů a kanalizací tak, aby bylo možné podat 
žádost v termínu 31. 7. 2016. Zároveň přípravu projektové dokumen-
tace tak, aby bylo možné zrekonstruovat povrchy v těchto úsecích 
a podat žádost do programu MMR Podpora obnovy a rozvoje venkova 
v lednu roku 2017.

● starostu jednáním s vedením ČOS o problematice převodu sokolovny 
na město, ve shodě s TJ Sokol Černovice. Starosta podá zprávu o vý-
sledku na příštím jednání zastupitelstva. 

 Termín splnění: do příštího zasedání zastupitelstva
● starostu podpisem smlouvy č. 1040007611/004 s firmou E.ON Distri-

buce, a.s.
Termín splnění: do příštího jednání zastupitelstva

● starostu podpisem smlouvy č. 1040009604/001 s firmou E.ON Distri-
buce, a.s. 

 Termín splnění: do příštího jednání zastupitelstva
● všechny členy zastupitelstva prostudováním návrhu zadání územního 

plánu a přípravou připomínek. 
 Termín splnění: do příštího zasedání zastupitelstva.

Zastupitelstvo města Černovice souhlasí:
● s následující alternativou nabídky bonusů pro praktického lékaře 

(včetně bonusů dříve odsouhlasených):
1. Město uhradí lékaři nájemné v ordinaci po dobu jednoho roku.
2. Město umožní lékaři zdarma bydlet v bytě po dobu jednoho roku 

(mimo nákladů na energie atd..)
3. Město poskytne lékaři peněžní benefit ve výši 75.000,- Kč.
4. Město na své náklady nakoupí vybavení ordinace v celkové částce 

až 75.000,- Kč. Toto vybavení bude následně v průběhu 5 let postup-
ně odkoupeno lékařem do jeho vlastnictví, pokud bude praxi po tuto 
dobu provozovat.

 
Zastupitelstvo města Černovice
1. bere na vědomí, že kupující Lukáš Vaníček ke dni 25. 1. 2016 nezaplatil 

městu Černovice kupní cenu za parcely č. 2085/10 a 2085/35, k čemuž 
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se zavázal v čl. II.2 Kupní smlouvy č. KS-15/2015 ze dne 4. 11. 2015,
2. souhlasí s posečkáním na zaplacení do konce měsíce března 2016 s tím, 

že pokud ani v této lhůtě nebude kupní cena zaplacena, přistoupí měs-
to k uplatnění svého práva odstoupit od smlouvy ve smyslu čl. II.3 
uvedené kupní smlouvy,

3. ukládá starostovi města seznámit pana Lukáše Vaníčka s tímto usnese-
ním,

4. bere na vědomí prohlášení pana Lukáše Vaníčka, že byt v čp. 149, kte-
rý neužívá, uvolní do 30. 3. 2016.

Termín splnění: 31. 3. 2016

Poplatek za odpady bude 580 Kč na osobu
Všichni poučenější čtenáři tohoto zpravodaje ví, že o likvidaci odpadů 

se nám stará společnost Sompo a.s., jejíž akcionáře tvoří výhradně obce. 
Významné obce regionu mají v představenstvu své zástupce, v případě 
Černovic jsem tím zástupcem já. 

Sompo sváží všechny odpady od „svých“ akcionářů (obcí) a pak všech-
ny náklady, které má (po odečtení příjmů), vydělí počtem obyvatel všech 
svých obcí. Každé obci pak fakturuje náklady na jednoho obyvatele x po-
čet obyvatel. Systém má své mouchy, ale má i řadu výhod a funguje tak 
dlouhá léta. 

Sompo se chystá v letošním roce vystavět novou halu pro tříděný odpad, 
výrazně obměnit svozovou techniku a také budovat zařízení na úpravu 
TKO (tuhý komunální odpad). Proto v říjnu jeho vedení rozhodlo o navý-
šení ceny na 586 Kč na osobu. Na onom zasedání jsem nebyl, ale neberte 
to jako alibismus – hlasoval bych pro zvýšení také. 

A co příjmy za recyklovaný odpad, kde jsou? 

Ty jsou už započteny v příjmech. Bohužel, odpady jsou stále proděleč-
nou záležitostí. Třídíme hodně, je z toho zisk, ale není ho dost. Příjmy pro 
celé Sompo činí ročně asi 7 milionů Kč příspěvek od EKOKOMu a tržba 
za druhotné suroviny je jen 3,9 milionu. Což je v součtu asi tak cena jed-
noho popelářského auta. 
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Naše zastupitelstvo se rozhodlo zvýšit poplatek za odpad na 580 
na osobu a rok, aby nebylo nutné za odpady tolik doplácet. Jinak by-
chom jako město dotování odpadů museli zvýšit o sto tisíc korun – a to 
už je dost. 

Je to nepříjemná záležitost a budeme hodně intenzivně řešit, jak vám 
ulevit, abyste nemuseli platit tolik. V odpadovém hospodářství nás čekají 
velké změny, od roku 2024 bude skládkování zakázáno a odpad se bude 
pravděpodobně vozit do spaloven, kde se z něj vyrobí elektřina. 

Jiné změny přijdou pravděpodobně dříve – na Sompu se nyní věnujeme 
i možnosti, že by šlo vyvážet popelnice například jen jednou za 14 dní, 
a pak by pro občany mohla být cena nižší. Kdo třídí, neměl by s tímto 
řešením určitě žádný problém. Tento systém teď zavádějí v Telči a setkal 
jsem se s ním i v zahraničí (například v bavorském Mnichově je to systém 
zavedený již řadu let – a to má Mnichov 1,5 milionu obyvatel).

A co vy, produkujete tolik odpadu, že by k vám mohli popeláři zajíždět 
jen jednou za dva týdny? 

Jan Brožek

Proč jsem navrhl zvýšení poplatku  
za vodné a stočné?

Na zasedání zastupitelstva dne 27. ledna 2016 jsem zastupitelům před-
ložil podrobnou analýzu stavu naší vodovodní a kanalizační sítě. Je k dis-
pozici na našich stránkách (najdete ji v části Město Černovice > vodovody 
a kanalizace) a každý má možnost se do ní podívat. Obsahuje nejpřesněj-
ší data, jaká o vodovodu a kanalizacích máme, výhrady k ní neměl ani 
provozovatel Vodak Humpolec. Analýzu prostudovali všichni zastupitelé 
a shodli se na tom, že dokument je zpracován detailně a je správným pod-
kladem pro jednání. 

Dokument je veřejný, protože máte právo vědět, na základě čeho se 
zastupitelé rozhodují o tak zásadní věci, jako je zvýšení ceny vodného 
a stočného. 

Ve zkratce ty nejpodstatnější údaje z uvedeného dokumentu. Město Čer-
novice i místní části mají (až na výjimky) velmi zanedbanou síť vodovodů 
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i kanalizací. Přesnější termín je spíše „velmi starou síť“, ovšem u vodovo-
dů „starý“ a „zanedbaný“ znamená totéž. 

Může se stát, že potrubí z materiálu, který by měl být už dávno rozpadlý 
na prach, je i dlouhé roky po životnosti téměř bez chyb, a naopak, některé 
potrubí, pokládané před dvaceti lety má jednu poruchu za druhou. Ale to 
jsou výjimky, na které se při obnově sítí nechceme spoléhat. Životnost 
nejlepších materiálů je v odborné literatuře i praxi maximálně 80–90 let, 
při ideálním stavu. Šedá litina 60–90 let, tvárná litina cca 80, ocel 25–40 
let, plasty 50. Podle doporučení ministerstva zemědělství (které má 
na starosti hospodaření s vodou) je maximální stáří jakékoli sítě 50 
let, pak je třeba ji určitě vyměnit. 

Tak, jak jsme na tom? Špatně. Padesát let je dnes vodovodům a kanali-
zacím, které byly postaveny před rokem 1966 (v dokumentu je tato skupi-
na zařazena do IV. kategorie). Pokud si říkáte, že nic tak starého tu už ani 
nemůžeme mít, tak přímo přes náměstí nám vede vodovod z roku 1910 
(!). Celkem máme v nejhorší kategorii 11 591 metrů IV. kategorie (starší 
než  1966) 11 591 metrů vodovodů a 5634 metrů kanalizace. Vodovodu 
z roku 1910–1911 máme víc než kilometr.

Celkový stav ukazuje následující tabulka: 
Délky vybraných kategorií vodovodu v Černovicích i místních částech

Kategorie dle stáří (vodovod)  Celková
1910     11.591
1967     8.204
1977     3.769
1986 a novější (I.)   10.491

Délky vybraných kategorií kanalizace v Černovicích i místních částech
Kategorie dle stáří (kanalizace)  Celková délka sítí (m) 
1910     5.634 
1967     1.921 
1977     1.365 
1986 a novější (I.)   5.823 

Jak je vidět, do deseti let se za hranici životnosti dostanou další kilome-
try vodovodů a kanalizací. 
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A náklady na obnovu? 
I když budu optimista, vyjde výměna jednoho metru potrubí v silnici či 

chodníku na 2000 Kč za metr. Ano, dva tisíce. A to v tom nejsou náklady 
na nový asfalt, chodník, přípojky, šachty a podobně. Další peníze nás stojí 
rozebrání, kopání, nové trubky, nové obsypy, hutnění a tak dále. Pokud 
jsme mimo sídlo, někde na louce, počítejme s asi 1000 Kč/m. 

Vodovody IV. kategorie dle obcí a náklady na opravu

Obec Délka Náklady Délka Náklady Náklady 
celkem

 Černovice 5 099,0 10 198 000 Kč 1 235,0 1 235 000 Kč  

 Dobešov 1 087,0 2 174 000 Kč 1 454,9 1 454 900 Kč 3 628 900 Kč

 Benešov 0,0 0 Kč 0,0 0 Kč 0 Kč

 Střítež 722,6 1 445 200 Kč 299,0 299 000 Kč 1 744 200 Kč

 Svatava  
a Vackov 0 Kč 0 Kč 0,0 0 Kč 0 Kč

 Vlkosovice 1 294,7 2 589 400 Kč 2 446,0 2 446 000 Kč 5 035 400 Kč

 CELKEM 8 203,3 16 406  600 Kč 4 199,9 5  434 900 Kč 21 841 500 Kč 

Kanalizace IV. kategorie dle obcí a náklady na opravu

Obec Délka Náklady Délka Náklady Náklady 
celkem

Černovice 5 634,2 11 268 300 Kč 1 1 000 11 269 300 Kč

Dobešov 908,5 1 817 000 Kč 282,0 282 000 Kč 2 099 000 Kč

Vlkosovice 609,5 1 218 900 Kč 0,0 0 1 218 900 Kč

CELKEM 6 542,7 13 085 300 Kč 282,0 283 000 Kč 13 368 300 Kč
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Tabulka uvádí ceny jen kategorii IV. – a pozor – čistě jen náklady na ob-
novu toho, co už máme. Na opravu toho, co už teď mělo být opraveno, 
musíme vydat asi 35 milionů korun. A to nepostavíme nic nového, žádné 
potrubí, vodojemy, studny.

Již nyní přitom o nutných nových investicích víme a lze očekávat, že 
se další objeví. Jen pár investic, které bychom měli dělat, odhaduji na cca 
9 milionů – vodojem Střítež, komplet kanalizace a vodovod na náměstí, 
centrální úpravna a chlorování vody u zdrojů Černovice – to je jen zlomek 
nových investic. Nutných, připomínám. 

Ve zpravodaji najdete i mapku, na které je stáří vodovodů a kanalizací 
(snad) dobře vidět. 

Cíl – kde bychom mohli být za 20 let? 
Okamžitá náprava není možná. Nejde rozkopat celé město a hned vše 

opravit. Nikdy nebudeme mít na takovou akci peníze. Navrhl jsem proto 
tři možné cíle, kterých bychom mohli jako město dosáhnout během 20 let. 
To je rozumně dlouhá doba, během které opravy oprav umožní dávat pení-
ze i do jiných akcí, přitom zlepšit situaci a nezadlužit se na roky dopředu. 
Zastupitelstvo se shodlo na tom, že se pokusíme splnit cíl C – do dvaceti 
let opravit všechny vodovody kategorie III. + IV. a všechny části ka-
nalizace z kategorie IV.

Tento cíl znamená investovat do vodovodů a kanalizací (včetně roz-
vojových investic) odhadem 53 milionů korun během dvaceti let. Roč-
ně zhruba 2.680.000,- Kč. 

Výsledky mohou zkreslit inflace a další vlivy. Podstatné ale je to, kolik 
toho dokážeme opravit, ne za kolik peněz to bude. Přepočteno na metry, 
každý rok musíme opravit asi půl kilometru vodovodu v sídlech a skoro 
stejně mimo zastavěné území, u kanalizací je poměr příznivější – asi 320 
metrů v obcích a městě a jen pár metrů mimo ně. 

Za čtyři roky to znamená naplánovat, připravit a uskutečnit opravy asi 
3,3 km vodovodu a 1,3 km kanalizace. Pokud to dokážeme každé 4 roky, 
splníme i cíl, který jsme si dali. 

Samotné příjmy z vodného a stočného to ale nezaplatí. Odečteme-li 
provozovatelskou smlouvu, máme ročně na opravy a investice asi 1,85 
milionu Kč. Chybí nám přibližně 800 tisíc Kč a tyto peníze musíme někde 
získat. 
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Plán financování, přehledný účet
Navrhl jsem proto zvýšení vodného a stočného. Je to nepopulární a mož-

ná mi to bude vyčteno. Počítám s tím. Mohl jsem klidně navrhnout snížení 
ceny a tvářit se, že je všechno v pořádku, že poskytuji bonus občanům 
města. Ale nejsem starostou od toho, abych získával laciné body. Pokud se 
mám starat o město, musím i dělat kroky, které jsou nepopulární. Zvýšení 
ceny vodného i stočného je jeden z nich, ovšem pokud jste dočetli až sem, 
asi chápete, proč jsem to navrhl. Důležitost problému si víc uvědomí ta 
polovina domácností, kterým o Vánocích netekla voda. 

Navržené a schválené zvýšení ceny vodného a stočného je z loň-
ských 26,- Kč vodného a 25,- Kč stočného (celkem tedy 51 Kč / m3) 

na současných 32 Kč vodného a stejnou výši stočného. Celkem je 
tedy nová cena za 1000 litrů vody 64 Kč. Přepočteno na jednoho oby-
vatele a jeho průměrnou měsíční spotřebu, zaplatí každý občan asi 
38 Kč měsíčně více. 

Zvýšení ceny vody je jen jeden z nástrojů, který chci použít pro obnovu 
vodovodů a kanalizací. Nelze postavit dvacetiletý plán obnovy na tom, 
že seženu úvěr, dostanu dotaci, vyhraju ve sportce. V dlouhodobém 
horizontu musím vybrat tolik, kolik mám proinvestovat. 

Je to jen jeden z nástrojů. Budeme mít konečně k dispozici peníze, 
s jejich pomocí zkusíme opravit tolik, kolik půjde. Jeden z důvodů, 
proč navrhuji zvýšení právě teď, je nové dotační období a nové dotace. 
Přiznám se, že jsem čekal, zda nedojde ke změně politiky a neobjeví 
se dotace určené na rekonstrukce. Nedošlo. Ani v tomto období nejde 
opravovat za dotace. Budeme se samozřejmě snažit vymyslet projekty, 
které půjdou z dotací zaplatit, ale ty musíme chápat jen jako přilepšení 
k hospodaření, ne systémové kroky. 

Spíše drobností, která ale zpřehlední vodní hospodářství, je úplné 
oddělení účtování vody na zvláštním účtu. Na něm budeme shroma-
žďovat peníze určené na vodovody. Pokud se podaří sehnat nějakou 
dotaci, vznikne nám na účtu rezerva, kterou můžeme použít na rozsáh-
lejší opravy. 

A v neposlední řadě – budeme zvažovat samoprovozování vodovodů 
a kanalizací, případně soutěž na nového provozovatele. Je fér, pokud 
se snažíme zvýšit příjmy, snažit se také snížit náklady. 
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Co nové zdroje vody?
Ano, budeme zvažovat i nové zdroje vody. Ale nové zdroje nejsou řeše-

ní. Pokud budete mít doma prasklou trubku ve zdi a nepoteče vám voda 
v koupelně, také to vyřešíte tím, že půjdete k hlavnímu uzávěru a pustíte 
víc vodu? 

Nové zdroje a oprava vodovodů jsou dva odlišné problémy (víc než kde 
jinde se na to hodí příměr „spojené nádoby“). Na nové zdroje vody je na 
rozdíl od oprav také možnost čerpat dotace. 

Musím však znova zopakovat, že nový zdroj není řešení. Přímo u židov-
ského hřbitova máme vydatný vrt, který ale nemá vhodnou kvalitu – vy-
soký obsah železa a manganu. Stačí ho upravit a posílit tím naše součas-
né prameny. Spolu s vodovodem z Dobré Vody, kde plánujeme společně 
s dalšími obcemi automatizaci provozu – a tudíž větší dostupnost vody pro 
naše město Pokud se ukáže ekonomická výhodnost, budeme hledat zdroje 
další. Vždy je dobré mít něco v záloze, ale je chyba budovat obří projekty 
a nemít v pořádku to, co už máme vybudované. To, co někde získáme 
a kilometry pošleme potrubím k Černovicím, se nám ztratí pod silnicemi. 
To není správné hospodaření. 

Děkuji, že jste dočetli až sem můj nejdelší příspěvek v historii zpravoda-
je. Vím, kam chci dojít a jsem ochoten nést dopady nepopulárního zvýšení 
ceny. Chci nechat následujícím generacím město v tak dobrém stavu, jak 
to jen bude možné. 

Jan Brožek

Foto Popis Adresa Kontakt cena

Město Černovice 
nabízí k prodeji 
parcely pro 
rodinné domy. 
Parcely od 720 
do 1200 m2, 
přípojky vody, 
elektřiny, 
kanalizace 
a plynu, asfaltová 
silnice. 

Východní 
část Černovic 
ve směru 
od Svatavy/
Věžné

Podatelna města Černovice
Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice
posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 
stavby do 3 let 
od prodeje, 
pak 250 Kč/m2. 

Prodej stavebních parcel
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Harmonogram kulturních a sportovních akcí na Černovicku  r. 2016
aneb

Co, kdy, kde, kdo  u nás?
(mimo akce leden a únor 2016)

název akce – charakteristika den datum místo konání pořadatel

Turnaj v přehazované (pro veřejnost) st 2. 3. tělocvična ZŠ čern. Kopretina

Návštěva v DPS s kytičkou k MDŽ po 7. 3. čern. DPS ČSŽ Černovice

Vítání občánků so 12. 3. obřadní síň MěÚ Černovice

Oslava MDŽ so 12. 3. dob. kult. dům SDH Dobešov

Velikonoční výstava (prodejní) 15.–17.3. sál nad bazénem čern. Kopretina

Karneval (Máme rádizvířata, hr.Punc) so 19. 3. sokolovna čern. Pionýr

Šibřinky (rej masek, hraje PAM) so 19. 3. sokolovna čern. TJ Sokol

Velikonoční výstava so 26. 3. klub. u kostela ČSŽ Černovice

Pro čisté Černovice-Čistá Vysočina so 23. 4. město a okolí čern.ZŠ,Pionýr

Čarodějnice (vatra) so 30. 4. obv.ohniště SDH Černovice

Hasičská okrsk. soutěž (obč. a ČD) ne 1. 5. obora u zámku SDH Černovice

Posezení u lípy – u pípy so 7. 5. dob. náves, KD SDH Dobešov

Májovou Vysočinou (výlet s úkoly) ? květen okolí Černovic čern. Pionýr

Rybářské závody I ? květen ryb. Pohanka čern. Pionýr

Volejbal. turnaj (O pohár ředitele) . 13.–15.5 hřiště čern. ZŠ VÚ Černovice

Pohádka (divadlo pro klieny,děti ZŠ) pá 20. 5. zám.tělocvična čern. Kopretina

Sběr ošacení aj. ? květen bývalá MŠ ČSŽ Černovice

Dětský den (pro klienty i veřejnost) ne. 29. 5. areál DKČ čern. Kopretina

Dětský den (Cesta pohádkovým lesem) so 4. 6. zámecká obora ČSŽ Černovice

LDT (Výprava za filmové plátno) 4.–15.7. PZ Chválkov čern. Pionýr

Oslavy 140. výr. založ. hasič. sboru so 9. 7. náměstí/tržiště SDH Černovice

(průvod, předání CAS, ukázky pož. techniky, sborník, ČD a Efekt band, občerstv.)

Letní parket (hraje ?) so 16. 7. dobeš. hřiště SDH Dobešov

LDT MH (hasič. – záchran. pobyt dětí) 17.–23.7. areál čern. HZ SDH Černovice

Tradiční běh pod modříny (děti) so 23. 7. Modřínová alej Skala a spol.

Tradiční fotbalový turnaj (4 mužstva) so 23. 7. fotbal. hřiště čern. TJ Sokol
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Tradič. běh Okolo Sv. Anny (dospělí) ne 24. 7. Soběsl.ul.-ZTZ Skala a spol.

Pouť na Sv. Anně (mše, ČD, LTZ, obč.) ne 24. 7. Svatá Anna OÚ Včeves aj.

Letní hasičská zábava (hraje ?) so 6. 8. vlkosov.náves vlkosovic. hasiči

Tradiční akce X. Černovicko se baví so. 13. 8. čern. tržiště město Černovice

(rozman. ukázky, hudby, občerstv., stánky, zábava) a okolí a čern. spolky aj.

Setkání s důchodci Černovicka (ČD) so 3. 9. hotel Mlýn ČSŽ Černovice

Pouťové posezení (s hudbou i obč.) ne 4. 9. vlkosov. náves vlkosovic. hasiči

Zahr. slavnosti (prod.výstava s progr.) so 10. 9. areál VÚ v Hati VÚ Černovice
Rybářské závody II ? září ryb. Pohanka čern. Pionýr
Černovická pouť (mše, LTZ, stánky) ne 18. 9. náměstí, tržiště město Černovice

Podzimní vysočinou (tém. procházka) so 24. 9. okolí Černovic čern. Pionýr

Den otevřených dveří v DKČ st 5. 10. areál DKČ čern. Kopretina

Tradič. Klábosilův noční přesun pá/so 7./8. 10. vzdál. okolí Č. čern. Pionýr

Kolečkárna (denní cyklist.bloudění) so 8. 10. vzdál. okolí Č. čern. Pionýr

Sběr ošacení aj. ? říjen bývalá MŠ ČSŽ Černovice

Halloweenský weekend 28.–
30. 10. 28.–30. 10 PZ Chválkov čern. Pionýr

Posvícenská zábava so 12. 11. dobeš. kult. dům SDH Dobešov

Den otevřených dveří (prod. výstava) ? listopad učebny, dílny OU Černovice

Drakiáda (ukázky dovedností, soutěž) ? listopad kopec u města čern. Pionýr

Předvánoč. trh, rozsv. vánoč. stromu ne 27. 11. čern. náměstí město, čern. spol.

Turnaj ve stolním tenisu ? prosinec tělocvična ZŠ VÚ Černovice

Mikulášská besídka čt 1. 12. tělocvična ZŠ IX. tř. čern. ZŠ

Mikuláš (na objedn.), návštěva DPS po 5. 12. město a DPS ČSŽ Černovice

Vánoční prodej. výstava ? prosinec obřadní síň VÚ Černovice

Vánoční výstava (prodejní) 13.–
15.12. čern. sál nad bazénem Kopretina

Živý betlém, koledy s Čer. dechovkou pá 23.12. čern. náměstí čern. ČSŽ a ČD
Tradiční Silvestr. výstup na Svidník so 31.12. vrch Svidník obč. a čern. spol.

A další?  Ohlaste se v čern.městské knihovně u pí Šenoltové!
Zpracováno dle dodaných podkladů od zájm. sdružení i institucí na Černovicku.
Změny datumů i programu akcí jsou možné 
 – sledujte plakátování i hlášení městského rozhlasu!
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Černovice v roce 1946
Je mír. Lidé mají ze znovunabyté svobody ohromnou radost. 1. května 

byla zorganizována prvomájová manifestace, následně se sešli 5. května 
členové místního národního výboru na slavnostní schůzi, která se nesla 
v duchu vzpomínky 1. výročí osvobození naší vlasti Rudou armádou. 
Po letech okupace je také poprvé uspořádána oslava svátku matek pod 
heslem „Matka zdrojem národního života“.

18. a 19. května byly pořádány v Mnichu slavnosti „Slovanského bra-
trství“ jako vzpomínka na tragické události, které se staly v obci v roce 
1945. Zde se sešlo velké množství lidí z místa i širokého okolí. Slavnosti 
se také zúčastnil tehdejší ministr národní obrany generál Ludvík Svobo-
da, velvyslanec Sovětského svazu pan Zorin a vyslanec Jugoslávie Darko 
Černyj. 

Na 27. května byly vyhlášeny volby do ústavodárného národního shro-
máždění. Byly to prvé volby po letech okupace. Kandidovaly čtyři poli-
tické strany a pátý byl přiložen prázdný hlasovací lístek. Volby proběhly 
tajným způsobem a volební právo měly všechny osoby starší osmnácti 
let. Volebního práva byly zbaveny osoby neslovanských národností, dále 
osoby v řízení podle retribučních dekretů a osoby, u nichž při protestování 
bylo vysloveno zbavení volebního práva. 

Volby byly organizovány podle zvláštních volebních krajů. Naším kra-
jem byl kraj táborský. Současně podle volebních výsledků do parlamen-
tu měla být provedena i obnova orgánů lidové správy – to je místních, 
okresních a zemských výborů. Volbám předcházela ostrá volební kampaň. 
Ve městě se vystřídali řečníci všech volebních stran. 

Velikého volebního vítězství v obci dosáhla Komunistická strana Česko-
slovenska. Z odevzdaných hlasů získala 50 % všech hlasů, Strana národně 
socialistická 25 %, Lidová strana 17 % a Sociální demokracie 8 % hlasů. 
Podle výsledků těchto voleb byl obnoven i místní národní výbor. KSČ 
obsadila v zastupitelstvu obce 12 křesel, 6 připadlo na Národní socialisty, 
4 na Lidovou stranu a 2 křesla na Sociální demokracii. Předsedou nového 
MNV byl dne 28. června 1946 zvolen člen KSČ, učitel Karel Voráček 
a prvním náměstkem obchodník František Hromadník, člen strany Národ-
ně socialistické. 

Nový MNV se ujímá iniciativy získat do města nějaký průmysl. V říjnu 
1946 pronajímá obec dům č.p. 296 Josefu Koukolovi z Bernartic, na vý-
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robu hřebenů. Podnik má kolem deseti zaměstnanců a končí neúspěchem 
v roce 1951. Jiný průmysl se nepodařilo do města získat a to z důvodu 
neexistence vhodných objektů a špatné dopravní infrastruktury, konkrétně 
napojení města na železniční sít pouze úzkokolejnou tratí. 

V červnu 1946 byl poprvé otevřen v obci zemědělský útulek pro děti, 
což velmi pomohlo matkám pracujícím v zemědělství. Nábytek do útulku 
zapůjčil s povolením ministerstva sociální péče Dětský domov v Černovi-
cích. Místnost pro útulek upravily černovické ženy v dobrovolné brigádě. 
Dnem 1. 9. 1946 byla otevřena mateřská škola s jedním oddělením. Náby-
tek opět zapůjčil dětský domov. 

Zemědělství má nedostatek pracovních sil a proto vláda vyhlási-
la tzv. „povinnou pomoc zemědělství“. Mladí lidé narození v roce 
1927 a 1928 měli povinně jít pomoci zemědělské výrobě na dobu 
2 až 3 měsíců. V našem městě se jednalo o 35 osob. Výsledek byl 
neuspokojivý, protože tato mládež hledala různé zdravotní a rodinné 
důvody, aby nemusela nastoupit, což zapříčinilo, že pomoci šel pouze 
zlomek z těchto lidí. 

V tomto roce je v Kamenici nad Lipou zřízena okresní strojní stanice, 
která má opravovat zemědělské stroje rolníkům a strojním družstvům, 
která se v té době začínala zřizovat na našich vesnicích. Také v Černovi-
cích při zemědělském družstevním lihovaru se zřizuje strojní družstvo, 
které poté počátkem roku 1948 kupuje první traktor – Škodovku. 

1. února byla znovu sestavena újezdní školní rada, v níž zasedali zástup-
ci okolních obcí – takzvaného školního újezdu. Předsedou byl zvolen pan 
Pavel Janeček. Újezdní školní rada si vytkla za hlavní cíl své práce výstavbu 
nové školní budovy. Přes spolek rodáků a přátel Černovic navázala spojení 
s Dr. Karlem Laboutkou, pracovníkem výzkumného pedagogického ústavu 
(jeho otec byl do roku 1930 městským tajemníkem v Černovicích), který 
jim zprostředkoval kontakt s ministerstvem školství a tak se během roku 
1946 zařadila výstavba naší nové školy do prvého roku dvouletky 1947–
1948. Jako vhodný pozemek bylo vybráno místo starého špýcharu a pole 
nad zámkem. Ze soutěže na projektanta vyšel vítězně architekt Vladimír 
Maršál z Humpolce, u kterého byl projekt nové školní budovy objednán po-
čátkem roku 1947. Současně bylo dohodnuto vybudovat u školy sportovní 
hřiště. Stavba školy byla povolena 28. listopadu 1946. 

V týdnu od 16. do 22. června byl ve městě uspořádán „týden lesů“. Za-
hájen byl štafetovým během mládeže, při kterém bylo přineseno symbo-



17

lické poselství lesů. V rámci této akce za pomoci místní vojenské posádky 
byl vysázen les na části panského pole nad oborou a proti pile na stranu 
přilehající k oboře. 

V tomto roce byla zbourána budova čp. 260 – Pazderna. Byla to pastouš-
ka, polorozpadlý chudobinec, který stál ve Vodní ulici a kde ve strašných 
podmínkách bydleli chudí lidé se svými dětmi. 

Na zasedání MNV v prosinci 1946 bylo usneseno provést elektrifikaci 
osad Stružky a Rytov. 

Za rok 1946 uspořádala místní osvětová rada celkem dvanáct osvětových 
podniků, korporace dalších sedmnáct, takže v obci bylo celkem dvacet 
devět kulturních a osvětových akcí. 

A jaké bylo v tomto roce počasí? V kronice čteme, že klimaticky byl ten-
to rok průměrný. Sucho, které panovalo v nižších polohách státu, nemělo 
u nás tak tragický průběh, takže úroda byla průměrná. 

R. Vilímková

Tři významné osobnosti moderních dějin  
z černovických rodin 

Prof. JUDr. Karel Laštovka se sice narodil 14. prosince 1876 v Ko-
líně, ale celé dětství a mládí prožil v Černovicích, kam doputovala ro-
dina přes otcovu poštmistrovskou štaci v Sudoměřicích. Většinu života 
potom působil v Bratislavě a Praze, kde zemřel 10. června 1941 po více 
než roční těžké chorobě. Vystudoval gymnázium v Táboře roku 1895, 
tedy v době, kdy byl jeho otec Josef poštmistrem a následně starostou 
v Černovicích. Zde se Karlovi narodilo mezi lety 1885 a 1899 osm sou-
rozenců. Zvláštností bylo, že u šesti z nich zastával kmotrovskou roli už 
jako žák obecné školy a potom student, několikrát i se sestrou Jiřinou. Je 
to zapsáno v římsko-katolické matrice.

Po promoci roku 1900 na Karlo-Ferdinandově universitě v Praze začínal 
na finančním ředitelství a od roku 1903 byl 15 let referentem Českého 
zemského výboru v Praze. Koncem první války se jeho funkce uváděla 
jako „královský zemský sekretář“. V roce 1907 přispěl do Ottova slov-
níku naučného heslem „Vodní právo“. Když vzniklo Československo, 
napomáhal jako referent ministerstva vnitra po tři roky reformovat státní 
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správu. Teoreticky se tímto problémem zabýval celý život jako pedagog 
i autor mnoha publikací. Z nich uvádím jen několik: K nauce o polních 
cestách (1910), Vojenské penzijní zákony (1914), Reforma politické sprá-
vy (1919), Nástin župního zřízení (1922), Zákon župní (1925), Změny v ně-
mecké ústavě za III. říše (1934), Správní soudnictví ve státech slovanských 
(1934), Československé správní právo (1936).

V letech 1921–1939 byl řádným profesorem Právnické fakulty Univer-
zity Komenského v Bratislavě a jejím funkcionářem: proděkanem fakulty 
1920/21 a 1923/24 a 1929/30, děkanem fakulty 1921-23 a 1928/29, pro-
rektorem univerzity 1925–1927, rektorem univerzity 1924/25. Jako všichni 
rektoři, a střídali se pravidelně po roce, byl portrétován. Jeho dále uveřejně-
ný obraz vytvořil Antonín Mayer. Po vzniku Slovenského štátu přešel jako 
řádný profesor na Univerzitu Karlovu v Praze, kde předtím už roku 1921 
byl soukromým (to znamenalo nevypláceným státem) docentem. 

Patřil ke členům Učené společnosti Šafaříkovy, byl i mimořádným čle-
nem České akademie věd a umění. Jako redaktor i šéfredaktor se podílel 
na vydávání časopisu Právný obzor i Slovníku veřejného práva českoslo-
venského. Dostalo se mu uznání i vyznamenání v zahraničí, zvláště ve Fran-
cii, Rumunsku, Bulharsku a Jugoslávii. K jeho 60. narozeninám ještě před 
druhou světovou válkou vyšel oslavný sborník a posmrtně v roce 1949 živo-
topisná studie od neméně významného právníka Františka Weyra.

Také ševcovský synek (jak napsal Rudolf Melichar) Václav Jirák se 
narodil jinde. Jeho otec František, rolník z černovického domu č. 218, 
byl v Českých Budějovicích zahradníkem a tam přišel na svět 16. září 
1881 syn. Stal se knězem i doktorem theologie (ThDr.). Studoval v Pra-
ze i Římě. Jako novosvětec byl v Černovicích v roce 1906 kostelním kap-
lanem a od 1907 i katechetou (tj. školním učitelem náboženství). Na konci 
roku 1910 „obdržel dovolenou“. To se na dvě léta 1911–1913 stal vůbec 
prvním tajemníkem Hospodářského sdružení českých křesťanských ze-
mědělců v Praze, kam bylo přeneseno zakladatelem farářem Prokopem 
Holým z Vrchotových Janovic a přejmenováno na Zemský svaz hospo-
dářských družstev. Při všeobecných volbách do Říšské rady v červnu 1911 
kandidoval za křesťanské socialisty v pražském obvodu Nové Město III 
a Vyšehrad. Byl třetí, zvítězil pozdější významný politik Václav Klofáč 
za národní dělnickou stranu.  

Roku 1912 byl Václav Jirák jmenován prefektem konviktu (tj. ředitelem 
klášterního internátu) o téměř 200 studentech v Mladé Boleslavi a byl i ka-
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techetou na gymnáziu 
roku 1914. Historik 
Zdeněk Kalista na něj 
vzpomněl ve vzpo-
mínkách Po proudu 
života (I. díl, Atlantis 
Brno 1999). 

Za první světové 
války vyučoval krátce 
na katolickém Arci-
biskupském gymná-
ziu v Praze-Buben-
či, ve školním roce 
1916/1917 už ne. 
Po válce se zamilo-
val do nemocniční 
ošetřovatelky Heleny 
Landovské. Byla to 
Polka, narozená roku 
1893, která uprchla s matkou a sestrou před ruskou armádou z Haliče 
během první světové války až do Čech a v Olomouci absolvovala gym-
názium. Pomohl jí vystudovat medicínu, prý za peníze, které mu posílal 
bratr z USA. Když s ním přišla do jiného stavu, zřekl se kněžství a oženil 
se. Měli dceru Annu Jirákovou (1920–1992), která se stala také lékařkou 
a později se provdala za významného vědce prof. RNDr. Jindřicha Forej-
ta (1915–1991), jenž působil nejdříve v Poděbradech a potom na ČVUT 
v Praze.

ThDr. Václav Jirák se přihlásil k dalšímu nenáboženskému studiu a ab-
solvoval tři semestry jako řádný posluchač Filosofické fakulty Univer-
zity Karlovy v Praze v letech 1921–1922 a sedm semestrů byl řádným 
posluchačem stejné fakulty Masarykovy univerzity v Brně od zimy 1922 
do zimy 1925. Celkem tedy pět let, aby se mohl přihlásit ke zkoušce 
pro učitelství filosofie a francouzštiny na středních školách a němčiny 
na nižších školách. Zkoušku složil úspěšně 15. prosince 1925. Během 
studia odevzdal dvě diplomové práce. V roce 1924 pětaosmdesátistrán-
kovou O Antonína Arnaulda Obecné a racionální gramatice (z roku 
1660) a v nezjištěné době zřejmě filosofický spis o 61 stranách nazvaný 
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City v pojetí racionalismu. Obě jsou uloženy v archivu brněnské univer-
zity. Po skončení studií byl jmenován profesorem reálného gymnázia 
v Olomouci. V roce 1928 tam patřil k zakládajícím členům obnoveného 
Vlasteneckého spolku musejního a hned byl přijat do předsednictva Ná-
rodní jednoty, která měla vlastenecké cíle v podpoře Čechů v poněmče-
ných oblastech. 

Od léta 1937 byl přeložen na První státní reálné gymnasium v Praze 
XII-Královských Vinohradech. Tam za druhé války přestoupil k církvi 
československé bratrské evangelické. Podle oznámení v Lidových novi-
nách zemřel v říjnu 1943 v Praze. 

Své vnučce Anně Olze Forejtové, provdané později za MUDr. Vladimí-
ra Servuse, který dosud žije v Pardubicích, psal obsáhlé dopisy o Čer-
novicích. Prý hotová literární díla, jak napsal pan Melichar. Bohužel ne-
byla k nalezení, jak jsem napsal ve své knize o Černovicích. Forejtovi 
měli ještě bratra Olgy, syna Jiřího (1944–1994). Byl též lékařem. Manželé 
Servusovi žili v Olomouci a Anna Olga Servusová byla mj. od roku 1991 
do své smrti roku 1997 vedoucí galerie výtvarného umění ve Šternberku. 
Jejich dvě děti Michal Servus a Petra, provdaná Vilímková (nar. 1969) 
uchovávají různé památky a písemnosti po předcích ve zděděné vile v Po-
děbradech. Podařilo se mi s nimi spojit, ale ani u nich se žádné černovické 
písemnosti nenašly.

Středoškolský profesor Josef Hrdlička se také možná v Černovicích ne-
narodil, aspoň v matrice není zapsán. Nejspíš byl synem obchodníka z č. 
85 Františka Hrdličky a bratrem vysídleného „kulaka“ Františka tamtéž. 
Po jejich statku zbyla cesta k tržišti mezi městským úřadem a farou a ka-
menný sklípek na přilehlé zahradě. Žil asi v letech 1897 či 1898 až 1973. 
Po celý život se vracíval nejen na letní prázdniny do Černovic, byl členem 
zdejších společenských kroužků a někteří nejstarší obyvatelé si ho pamatují. 
Všechny údaje o něm jsem ale nalezl pouze na internetových stránkách.

Byl profesorem tělesné výchovy a zeměpisu na Státním gymnáziu 
v Brně v Elgartově ulici v letech 1931/32 a na Reálném gymnáziu ve Vy-
škově v letech 1937–1945 a 1947–1950. Dlouhodobě byl důležitým li-
govým atletem v Moravské Slavii Brno, v roce 1931 běhal dlouhé tratě 
a nejlépe 5 km. V roce 1936 byl v barvách Dělnické tělovýchovné jednoty 
(DTJ) Brno druhý v XVII. ročníku jarního Běhu Brnem a ještě v září 1945 
byl šestý na brněnském mistrovství Československa v běhu na 3 km pře-
kážek (tehdy startoval za DTJ bez označení místa). 
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Ve Vyškově se účastnil protiněmecké mobilizace 1938, v roce 1940 
propagoval a založil oddíl košíkové RG (Reálné gymnázium) Vyškov 
a ještě v roce 1973 tam obdržel oddílové vyznamenání. Současně byl 
po roce 1945 vedoucím volejbalové základny při sokolovně ve Vyš-
kově, patřily do ní tři místní kluby. V roce 1950 byl při komunistic-
kých čistkách propuštěn ze školy kvůli „nedůvěře“. To zřejmě bylo 
v souvislosti s událostmi v Černovicích. O rok později byl ovšem stále 
ve Vyškově členem tenisového mistrovského družstva. Na dochované 
fotografii je urostlý a nejvyšší uprostřed. Jak a kam ho pak osud zavál, 
jsem nezjistil. Známo je jen, že ve školním roce 1959/60 učil na gym-
náziu v Moravském Krumlově a v roce 1969/70 ve Znojmě, stále své 
předměty TV a Z. 

Jiří Turek  
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Pro dospělé
Mahler Z. – …ale nebyla to nuda
Lindgrenová M. – Babičky: Mrtvý kuchař
Ježková A. – České nebe
Čornejová I., Rak J., Vlnas V. – Habsburkové 
v českých dějinách
Hugo V. – Chrám Matky Boží v Paříži
Fibich O.  - Jakub Bursa a jihočeská ven-
kovská architektura
Zábranová E. – Cesty
Gideon M. – Manželka 22
Hlach J. – Netleskej
Vácha M. – Neumělcům života
Kmenta J. – Padrino Krejčíř Afričan
McEwan I. – Sobota
Nesbo J. – Syn
Brusnická V. – Šátky a šály
Ježková A. – Tichá srdce II.
Kuťák J. – Když zraje tráva
May P. – Ostrov Entry
Sinelnikov V. – Hledání pramene své síly
Holub J. – Prostě na mě zapomněli
Lukášová E. – Zámecké interiéry
Křížová A. – Šperk od antiky po současnost
Goldflam A. – Standa a dům hrůzy
Pivodová k. – Kriminální případy ze Šumavy
Suini G. – Jóga a tajemství dlouhověkosti
Tat E. – Jak změnit svoji karmu
Osho – Léčení duše
De Beecková G. – Výš než v sedmém nebi
Adamová Ž. – Dům nad řekou
Poe E. A. – Havran a jiné básně

Shaw G. B. – Pygmalión
Goldoni C. – Sluha dvou pánů
Bertheratová T. – Tělo -  dům mého života
Smith A. – Filokalia
Rejmer M. – Bukurešť
Vondruška V. – Mrtvý posel
Veselý L. X. – Jak se těží miliardy?
Preussler O. – Moje knížka o Krakonošovi
Raboch J. – S anděly nad hlavou
Motl S. – Kam zmizel zlatý poklad republiky
Urbaníková E. – Nakresli mi vítr
Šimek M., Grossmann J. – Povídky
Liberman J. – Dobrý zrak bez brýlí
Pechová J. – Zpáteční lístek
Salminen V. – Putin
Sapkowski A. – Zaklínač – Bouřková sezóna
Osho – O lásce
Sander K. – Zemři se mnou, sestřičko
Reich L. – Netradiční ovoce pro každou za-
hradu

Pro děti
Čech P. – Dobrodružství pavouka Čendy
Ježková A. – Řecké báje
Kratochvíl M. – Straši braši

Městská knihovna ČERNOVICE
Z nových knih
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ZŠ SPECIÁLNÍ A PRAKTICKÁ ŠKOLA 
ČERNOVICE – 1. pololetí 

…tak nám to pololetí uteklo jako voda a nemyslete 
si, pořád se v naší škole něco dělo – kdo se chce do-
zvědět víc, ať čte dál… ☺

Ve školním roce 2015/2016 vzděláváme 57 žáků 
– 3 v přípravném stupni, 42 v základní škole a 12 
ve střední škole (6 v praktické škole jednoleté a 6 
v praktické škole dvouleté), 30 dětí navštěvuje školní družinu. Do nového 
školního roku jsme vstoupili také s několika novinkami – novými webo-
vými stránkami /zss-cernovice.cz/, novým logem, novou asistentkou pe-
dagoga (odešla Kamča Pařízková do MŠ Černovice), snížili jsme o jednu 
třídu počet tříd základní školy a přibyla třída praktické školy jednoleté, 
kde je třídní učitelkou Mgr. Medková Zuzana. Během pololetí jsme také 
zprovoznili facebookové stránky a děkujeme všem, kteří se již stali našimi 
„fanoušky“ ☺.

Nyní něco k celoškolním akcím, které se za 1. pololetí uskutečnily:
II. třída – Mgr. Kratochvílová L., Mgr. Hůlková J. a Bletterbauerová H. 

– uspořádaly Julče Fribertové výstavu na Městském úřadě v Černovicích. 
Výstava byla zahájena vernisáží 3. listopadu 2015 a obrázky, kresbičky 
a malůvky si zájemci mohli prohlédnout ve vestibulu MěÚ až do 20. listo-
padu. Celá akce se moc povedla, Julča si ji užila a já bych chtěla děvčatům 
moc poděkovat za výborný nápad, profesionální realizaci celé akce a paní 
Šenoltové V. za velkou podporu a pomoc ☺
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TÝDEN ŘEMESEL – konal se druhým rokem a myslím, že si na-
šel své místo v celoročním programu školy. Ve dnec 9.–13. listopadu 
2015 všechny třídy 
a v podstatě všichni žáci 
si opět vyzkoušeli různá 
řemesla. Pozitivní je, 
že jsme letos inovovali 
nabídku a nezůstali 
pouze u tradičních 
řemesel – takže čím 
jsme např. byli – pekaři, 
cukráři, pletaři, truhláři, 
tkalci, košíkáři, malíři 
na sklo, keramici, hrn-
číři, zahradníci, květi-
náři-aranžéři...vyráběli 
jsme ruční papír, tvo-
řili ze slaného pečiva, 
batikovali,… Všichni 
pedagogové se aktivně 

podíleli na přípravě 
a náplni celého 
týdne a žáci měli 
radost z nových 
aktivit. Některé 
výrobky jste mohli 
vidět nebo si 
i zakoupit na vá-
noční výstavě, 
kterou každoročně 
pořádá Domov Ko-
pretina v prosto-
rách nad bazénem 
a které se naše ško-
la účastní.
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4. prosince 2015 přišel do školy sv. Mikuláš s andělem a čerty…a niko-
ho si čerti neodnesli ;-)

8. prosince – DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ – na který jsme se pilně 
připravovali – rozeslali a roznesli pozvánky, vyráběli dárečky pro návštěv-
níky – přijeli se podívat žáci ze dvou tříd ZŠ Kamenice nad Lipou, děti 
z MŠ v Černovicích, paní učitelky z MŠ Obrataň, …místních moc nebylo, 
ale všichni ti, kteří přišli, nás svou návštěvou mile potěšili a doufáme, že 
se jim u nás líbilo a viděli, že jsme úplně normální škola, která poskytu-
je vzdělání, stravování, školní družinu,…
zkrátka všechno, co žáci se speciálními 
vzdělávacími potřebami potřebují.

8.–10. prosince – VÁNOČNÍ VÝSTA-
VA Domova Kopretina, které jsme se, tak 
jako každý rok, také zúčastnili a samozřej-
mě se šli na výstavu podívat i ti, kteří přišli 
na Den otevřených dveří do školy. Z ohla-
sů víme, že výstava sklidila velký úspěch.

21. ledna 2016 – SNĚHOHRÁTKY 
– sice byly vypsány na tento den, ale jak 
napadl sníh, hned skoro všechny třídy vy-
razily na kopec do černovické obory. Ne-
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jezdilo se jenom z kopce, ale také se soutěžilo a za šikovnost (a nejenom 
za ni) odměňovalo. Ve finále samozřejmě dostal odměnu každý ☺ 

27. ledna – ZIMNÍ BUŘTÍK – již tradiční akce, na kterou se všichni 
moc těšíme ☺

On takový opečený buřtík a slanin-
ka v lednu chutná úplně jinak než 
v létě ☺
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Jednotlivé třídy pořádají také různé výlety – I. třída jela vláčkem do Ob-
rataně, II. třída byla vláčkem na Chválkově na houbách, VI. tř. a PrŠ byli 
na projektovém dni „Les a jeho tajemství“ na hájence Bělá u Hořepníka, 
V. tř. opékala na podzim buřty u černovického koupaliště, byli jsme na dni 
otevřených dveří u rybářů v Pacově, občas jedeme do divadla v Táboře, 
samozřejmostí jsou oslavy narozenin a svátků v jednotlivých třídách, vá-
noční besídky, kdy si cukroví pečou žáci sami,…

ŠKOLNÍ DRUŽINA:
21. října 2015 – „STRAŠIDELNÉ TVOŘENÍ“ – společné tvoření s ka-

marády ze školní družiny při ZŠ Černovice – tentokrát přišel rekordní počet 
– 42 dětí!!!, ale všechno jsme zvládli – tvořilo se z papíru, pedigu, plsti, ke-
ramiky, odvážlivci měli možnost zavítat do snoezelenu – „Vesmíru“, kde je 
čekalo mnoho světelných efektů, duchů a strašidelných zvuků, všechny děti 
měly také možnost si vyrobit masku, zahrát pexeso, vybarvit omalovánku, 
zahrát si se zajímavými stavebnicemi či zrelaxovat v míčkovém bazénu.

12. listopadu – DRAKIÁDA
4. prosince – MIKULÁŠ V ZŠ ČERNOVICE – parta našich žáčků 

přijala pozvání na mikulášskou besídku
9. prosince – ADVENTNÍ PELHŘIMOV – děti z kroužku šití a pedi-

gu se jeli podívat za odměnu autobusem do Pelhřimova na vánoční výsta-
vu Fokusu, navštívili pelhřimovské „Peklo“, v cukrárně si dali nějakou tu 
dobrůtku a poté ještě vyrazili do městské knihovny na výstavu výtvarných 
prací ZUŠ Pelhřimov. Adventní procházku Pelhřimovem zakončili 
prohlídkou opravené Kalvárie a posledním autobusem se všichni unavení, 
ale spokojení vrátili domů ☺



Vlivem nedokonalé techniky se tento článek nedostal do č. 1. černovic-
kého zpravodaje, a proto jej zveřejňujeme až nyní.

Redakce zpravodaje 

Vánoce v mateřské škole
Celý prosinec se děti v mateřské škole připravovaly na Vánoce. Hned 

na začátku měsíce děti navštívil Mikuláš s čerty a andělem. Přinesl balíč-
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17. prosince – „VÁNOČNÍ POHÁDKA“ – krátkou hudební pohádku na-
cvičili děti z kroužku muzikoterapie.

18. prosince – VÁNOČNÍ POSEZENÍ – zdobil se stromeček, zpívali se 
koledy, pojídalo vánoční cukroví – zkrátka – vánoční atmosféra, jak má být ☺

PODROBNĚJI SI O VŠECH AKCÍCH MŮŽETE PŘEČÍST V NAŠE 
ZPRAVODAJI, KTERÝ NAJDETE NA www.zss-cernovice.cz 

A CO NÁS ČEKÁ? – tak např. 23. února 2016 exkurze do Národního 
zemědělského muzea v Praze, na 25. února ŠD připravuje pohádku „O čer-
vené Karkulce“ a s ní bude spojen celý projektový „Den v červeném“, 23. 
března „JÁ NA TO MÁM“ – dovednostní soutěže, kterých se zúčastní 
i předškoláci z MŠ Černovice, 4. dubna „MODRÝ DEN“ – připojíme 
se k celosvětovému dni autismu, 18.–22. dubna – „TÝDEN ZDRAVÉ 
VÝŽIVY“, duben/květen – výstava prací žáků na MěÚ v Černovicích, 
SPORTOVNÍ A DOPRAVNÍ DEN“,… a to není určitě poslední akce, kte-
rá nás v 2. pololetí čeká – v naší škole se zkrátka nenudíme ☺

Míková L.



ky se sladkostmi a děti mu poděkovaly básničkami a písničkami a společ-
ně si s čerty i zatancovaly. 

A protože si žádné děti do pekla čerti neodnesli, mohli jsme se věnovat 
přípravě na nejkrásnější svátek v roce. Děti vystřihovaly vločky, vyráběly 
svícínky a různé ozdoby na stromeček, pomáhaly se zdobením tříd a vá-
nočního stromku, seznamovaly se s vánočními zvyky a tradicemi, zpí-
valy koledy… Ale co je asi bavilo nejvíc, bylo pečení a mlsání cukroví. 
Předškoláci upekli lahodné a křupavé vanilkové rohlíčky a „poprali“ se 
i s vykrajováním a zdobením perníčků. Děti z 2. třídy pomáhaly s pečením 
lineckého cukroví a čokoládových sušenek a ty nejmladší si vyzkoušely 
„upéct“ cukroví alespoň z modelíny.

Veškeré přípravy vyvrcholily vánoční besídkou ve čtvrtek 17. prosince. 
Dětem byly předvedeny některé zvyky, které k Vánocům neodmyslitelně 
patří – rozkrojení jablíčka, pouštění lodiček a nemohlo chybět házení bo-
tou, což názorně předvedl pan ředitel Mgr. Robert Štefánek, který přišel 
dětem popřát šťastné a veselé…  Pak už jsme všichni netrpělivě čekali, 
jestli zazvoní zvoneček a zda nám Ježíšek přinese nějaké dárky pod stro-
meček. Chvíle čekání nám zpěvem koled zpříjemnila děvčata z 5. třídy 
pod vedením p. uč. Borkovcové. 

A děti se dočkaly, pod stromečkem našly spoustu nových hraček, 
z kterých měly velikou radost a hned se rozhodly vyzkoušet, co vydrží…
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Touto cestou bychom chtěli poděkovat všem rodičům, kteří přispěli dá-
rečky a sladkostmi pro všechny děti.

Více foto najdete na webu ZŠ a MŠ.
Pohodový a klidný vstup do nového roku přejí 

zaměstnanci MŠ
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Funerální památky v Černovicích a okolí 4.
Černovice

Druhým náhrob-
ním kamenem umís-
těným v černovic-
kém kostele Povýše-
ní sv. Kříže je kámen 
při jižní straně kos-
telní lodě před boč-
ním oltářem.

Autor publika-
ce Černovicko rok 
po roce1 ve své práci 
zmiňuje Marii Schäf-
ferovou. “Podle Ma-
rie Schäferové byla 
prý roku 1600 použi-
ta hrobka v černovic-
kém kostele, neví se, 
kdo v ní leží. Nejspíše 
jde o záměnu s rokem 
1668 a náhrobní ká-
men Paradise. (str. 
74) Dále píše “Mar-
tin Paradis zemřel 
roku 1668 a Černo-
vice zdědil syn “Jan Jindřich Paradis, pán na Černovicích a Hořicích”, 
který však záhy šestadvacetiletý zemřel v květnu 1671. Matka Johanka Ka-
teřina Paradisová syna přežila, černovické panství zdědila, ale zemřela už 
za rok 13. května 1672. Pochována byla ona i syn v kostele v Černovicích, 
z čehož se dá usoudit, že v něm rodinnou hrobku připravil pro sebe Martin 
Jindřich. Snad jeho náhrobní kámen je znatelný v podlaze v jihovýchod-
ním rohu lodi, čitelné jsou jen číslice 166. (str. 98) 

Marie Schäfferová ve své práci2 doslovně píše? „Nepoužitá hrobka 
v kostele byla založena za Schönburgů, použitá je z r. 1600, je neznámo, 
kdo je tam pochován.“ 
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Kde se nachází hrobka Schönburgů, jsem uvedl v minulém článku Fu-
nerální památky v Černovicích a okolí 3. Zde zmiňovaný náhrobní kámen 
z žuly o rozměru 72x172 cm je rovněž částečně ošlapán, ale jeho horní 
a pravá strana jsou při pečlivém zkoumaní čitelné, což je způsobeno tím, 
že byl částečně zakryt klekátkem z bočního oltáře. 

Nápis je proveden v gotické majuskule a zní:
LETHA PANIE 1606
WPATEK PO BOŽIM WSTAUPENI NA NEBESA

Z historie se dozvídáme, že od roku 1598 byl majitelem Chýnova, Ka-
menice a Černovic Michal Malovec z Chýnova, který se stal zletilým roku 
1604 a zemřel již roku 1606. Majetek dědil po rodičích (Janu Malovcovi 
z Chýnova †1598 a Magdaleně Španovské z Lisova †1597), kteří si za své 
sídlo zvolili Kamenici a také v kamenickém kostele byli pohřbeni. Stej-
ně tak jeho sestra a dě-
dička Anna Magdalena 
provdaná za Zikmunda 
Matyáše Venclíka z Vr-
chovišť. 

Z uvedeného se tak 
nabízí hypotéza, že se 
s největší pravděpo-
dobností jedná o náhro-
bek Michala Malovce 
z Chýnova, přičemž je 
možné i stanovit přes-
nější dobu jeho úmrtí 
i když pro nečitelný text 
není možné určit, zda se 
jedná o den úmrtí či po-
hřbu3.

Třetím a posledním 
náhrobkem v černovic-
kém kostele je zcela 
ošlapaný náhrobek upro-
střed kostelní lodi.
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Tento náhrobek i přes zcela setřelé napisy lze s největší jistotou iden-
tifikovat jako zakrytý vstup do hrobky Paradisů. Jak je již výše citováno 
z práce J. Turka, byli v černovickém kostele pohřbeni Jan Jindřich Para-
dis †1671 a jeho matka Johana Kateřina Paradisová †1672 a předpokládá 
i pohřeb Martina Paradise †1668. 

Matrika zemřelých pro farní obvod Černovic byla založena roku 1649 
a pohřby Jana Jindřicha a Johany Kateřiny jsou zde zaznamenány:

(1671) NB Pochowan gest Wysocze urozeny Jan Hendrych Paradis dne 
14 May Ibidem

(1672) 13 May Pan Buh racžjl Ztohoto bjdneho Audolj Urozenau N.M.
P.P.Joannu Kateřjnu Paradysku Panj Panstwj Cžernowskeho a Horicz-
keho Pan Buh racžiž milostjw bytj amelby swe Wywolene Wpočet Racžjcj 
Pržjgitj 

Předpoklad o pohřbení i Martina Paradise podporují údaje v Genealo-
gické sbírce hraběte Jana Václava Dobřenského6, kde je pod heslem Para-
dys de Lassaga uvedeno datum úmrtí Martina 5. 10. 1668 a datum pohřbu 
30. 11. 1668 v Černovicích. Dlouhý odstup mezi úmrtím a pohřbem napo-
vídá o značně vzdálené lokalitě úmrtí.

V hrobce bude pravděpodobně pohřben i Václav Vilém Antonín z Talm-
berka †1697, který se stal dědicem Černovic roku 1693 po smrti svého 
otce Jana Maxmilián a byl prasynovcem zmiňované Johany Kateřiny Pa-
radisové roz. z Talmberka.

1697, 
z Cžernowitz 8.Gbr Pochowan G.M.Pán Pan Wacslaw Wylym Antonin 

z Tallembergku 
Funerálním památkám v černovickém kostele nebyla v minulosti věno-

vána žádná pozornost, jak dosvědčují nejen dva inventáře kostela z konce 
19. století a ze začátku 20. století, kde jsou zmíněny pouze dva náhrobky 
bez bližších popisů: Todtengrüst – In der Kirche 1. und unter dem Orato-
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rium 1. Obdobně jsou náhrobky ignorovány při novém vydláždění kostela 
roku 1889. Upřesnění, případně nové poznatky by určitě přinesl archeolo-
gický průzkum a následně průzkum antropologický.

1 Turek Jiří – Černovice rok po roce. Dějiny Černovic s okolím 1322–
2006 (druhé vyd., Černovice 2011)

2 Schäfferová Marie – Černovický sborník. Sdružení rodáků a přátel 
města Černovic u Tábora a okolí v Praze (Praha 1948) 

3 Svátek Nanebevstoupení Páně (Ascensio Domini) je ve čtvrtek po Kří-
žové neděli. Křížová neděle (Rogate) je pátá po Velikonocích. V roce 
1606 připadl svátek Nanebevzetí Páně na čtvrtek 4. května.4, 5

4 Emler Josef – Rukověť chronologie křesťanské, zvláště české (Praha 
1876)

5 Friedrich Gustav – Rukověť křesťanské chronologie (Praha 1934)
6 Dobřenský Jan Václav – Genealogická sbírka (Národní archiv Praha)

Jan Podhola 

 Adolf Purghart správce panství Černovice  
a Nový Dvůr u Pošné – dokončení

V místech Nového Dvora (cca 5 km od Pacova) stával dříve poplužní 
dvůr náležející ke statku Proseč u Pošné, který roku 1810 koupil Ferdi-
nand Scherer z Neuhofsthalu.

Nový majitel začal s budováním nové přádelny poblíž poplužního dvora 
a v té souvislosti se rozhodl vystavět přímo ve dvoře nové panské síd-
lo, zámek. S jeho stavbou začal snad současně s přádelnou, leč finanční 
náklady byly tak vysoké, že v roce 1815 obdržel povolení prodat statek 
Proseč formou veřejné loterie, ale dříve od něho oddělil nově zřízený sta-
tek Nový Dvůr. Ani ten však neudržel, neboť jeho majetek byl zatížen tak 
vysokými dluhy, že v roce 1819 se ocitl v konkursu a byl převeden do nu-
cené správy. V roce 1830 ho koupil Friedrich Antonín Pilz, otec manželky 
černovického správce Adolfa Purgharta Matyldy.
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Po smrti děda a matky (†1853) dědili neplnoletí Friedrich (Bedřich), 
Arthur a Richard Purghartové, každý po 1/3. Statek Nový Dvůr, ke kte-
rému ještě patřila ves Německá Lhota (nyní Nízká Lhota), prodal po-
ručník nezletilých Purghartů Johan (Jan) Purghart v roce 1854 Ignáci 
Třebízkému. 

Zámek je obdélná empírová patrová stavba krytá vysokou valbovou 
střechou. Její východní patnáctiosé průčelí zvýrazňuje střední rizalit 
s představěným balkonem neseným čtyřmi pilíři, završený trojúhelníko-
vým štítem a čtverhrannou věží s hodinami a lucernou. Ve štítě je umístěn 
reliéf dvou Grácií držících znak Schererů. Obě boční trojosá průčelí jsou 
opatřena plochými rizality se štíty, do středu západního průčelí obrácené-
ho do původního parku je umístěn obdobný trojosý rizalit bez štítu. Pří-
zemí je rozděleno do množství prostor především pomocného charakteru, 
obytné bylo patro. 
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V pozdější době statek včetně zámku velice často měnil majitele, až 
byl v roce 1945 zabrán státem a přidělen do správy novým uživatelům, 
kterými byly Škrobárny Havlíčkův Brod, za nichž sloužilo přízemí jako 
kanceláře a sklady, v patře bylo několik bytů. Průběhem tohoto období 
okolní budovy postupně chátraly, až z nich zůstaly ruiny. Zámek byl čás-
tečně udržován a v současné době slouží patro jako byty.

Jan Podhola
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 12.

Jakže se to říká? Dvakrát měř a jednou řež?

Jan Podhola

Třídění odpadů vždy a všude.
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Zprávy ze základní školy
Lyžařský výcvik

Žáci sedmé, osmé a deváté třídy se 17. až 24. ledna zúčastnili lyžařského 
výcvikového kurzu v Peci pod Sněžkou. Spolu s paní učitelkou Alenou 
Michálkovou, paní učitelkou Terezou Brožkovou a žáky ZŠ Kamenice 
nad Lipou strávili týden v Husově boudě a na sjezdovkách či běžkařských 
stopách v okolí. 

Mrzlo, až praštělo, ale to nám nevadilo a skvěle jsme si užili lyžování 
i závody poslední den.

Podnikli jsme také výlet na běžkách. První skupina ujela 12 km, druhá 
skupina 6 km. 

V pátek a sobotu jsme měli i diskotéku.
Oběma paním učitelkám moc děkujeme za příjemný pobyt na chatě 

i na lyžích.

K. Filipová, A. Bidmonová a V. Valková, 7. třída

Zápis dětí do 1. třídy ZŠ
Dne 3. února se uskutečnil zápis dětí do 1. třídy. Jestli je dítě do školy 

připraveno, mohli rodiče zjistit podle materiálu Desatero pro rodiče dětí 
předškolního věku, který vydalo ministerstvo školství. U zápisu se pak 
prověřovaly některé vědomosti a dovednosti, například znalost osobních 
údajů, výslovnost při přednesu básně, matematické znalosti, orientace, 
jemná a hrubá motorika. Do 1. ročníku základní školy bylo přijato 20 dětí.

M. Jiráková
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Zeměpisná olympiáda
Po lednovém školním kole zeměpisné olympiády postoupili vítězové 

svých kategorií do okresního kola do Pelhřimova, které proběhlo v úterý 
16. února.  Tohoto kola se zúčastnil Milan Krupka z 6. třídy, Vendula Val-
ková ze 7. třídy a již loni úspěšný Matěj Máca z 9. třídy. A po dlouhé době 
se podařil velký úspěch. Matěj Máca i Vendulka Valková se umístili v po-
lovině výsledkové listiny, avšak Milan Krupka obsadil v těžké konkurenci 
celého okresu Pelhřimov ve své kategorii senzační 2. místo. K diplomu 
dostal poukázku na nákup knihy a postupuje do krajského kola. To se bude 
konat v březnu ve Žďáře nad Sázavou. 

Všem účastníkům zeměpisné olympiády gratulujeme k výsledkům a po-
stupujícímu Milanovi Krupkovi přejeme hodně štěstí v krajském kole!

T. Brožková  

Oblastní kolo recitační soutěže
Dne 17. února se pět žáků školy zúčastnilo oblastního kola v recitační 

soutěži v Kamenici n. L. Anděla Paclíková získala 2. místo a Greta Loca-
llo 3. místo v 1. kategorii, Eliška Hronková čestné uznání ve 4. kategorii. 
Děvčata úspěšně reprezentovala naši školu.

M. Jiráková

Reprezentace v kopané
Dne 17. února se zúčastnili žáci naší školy okresního kola v sálové ko-

pané. Turnaj se odehrál za účasti pěti škol okresu, vítězů okrskových kol, 
ve sportovní hale v Pelhřimově. Po velmi dobrém výkonu obsadilo naše 
družstvo 1. místo.
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V cestě za vítězstvím jsme nejdříve porazili ZŠ Pacov 4 : 1, dvě branky 
vstřelil J. Hůlka, po jedné přidali M. Máca a L. Pěnka. Následující zápas 
byl hodně bojovný, šťastnější byl náš tým a gólem D. Pravdy jsme vy-
hráli 1 : 0 nad ZŠ Krásovy domky Pelhřimov. Ve třetím zápase jsme si 
celkem bez problémů poradili se ZŠ Humpolec Hradská 4 : 2, když dva 
góly vstřelil M. Máca, po jednom přidali M. Nowák a D. Pravda. V dal-
ším velmi bojovném zápase jsme porazili 1 : 0 Gymnázium Pelhřimov. 
Jednalo se o přímý souboj o první místo. Rozhodujícím okamžikem byla 
penalta chycená M. Nowákem za stavu 0 : 0. D. Pravda se poté prosmýkl 
mezi obránci a rozhodl o vítězství nejenom v tomto zápase, ale i v celém 
turnaji. Turnaj odehráli tito žáci – brankář Martin Nowák, v poli Lukáš 
Pěnka, Jindřich Hůlka, David Pravda, Matěj Máca a David Svadba, kteří 
podali velmi bojovný a zodpovědný výkon. 

Děkujeme všem zúčastněným za vzornou reprezentaci školy a přejeme 
hodně úspěchů v dalších sportovních soutěžích.

J. Hadrava

Přehazovaná
Žáci z II. stupně ZŠ ukončili 1. pololetí turnajem v přehazované. 

Po vydařených zápasech, při kterých všichni dodržovali fair play hru, se 
vítězem stalo družstvo z 9. třídy. 

M. Vránková
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Citát
 „Člověk, který se neumí usmívat,  

by neměl otvírat krám.“ 

čínské přísloví

Školní družina
Lednovou sněhovou nadílku jsme využili k bobování. Dvě skupiny dětí 

soutěžily v jízdě do dálky, v průjezdu brány a v překážkové jízdě.
První pololetí školního roku jsme slavnostně zakončili „Cukrárnou 

u veselého sněhuláka“. Děti si pochutnávaly na „zimních“ výtvorech paní 
cukrářky u svátečně prostřených stolů.

Ke „Zvířátkovému“ zápisu jsme pro každého předškoláka vyrobili 
dáreček, který všichni obdivovali.

Nyní se chystáme na „Námořnický karneval“ s tancem, soutěžemi a vy-
hodnocením masek.

M. Vránková
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ŽIVOTNÍ VÝROČÍ – Jiří Petr, 18. února 1966
– od žákovských let hrál fotbal v černovic-

kém školním mužstvu
– v dorosteneckém věku pokračoval ve své 

věkové kategorii na postu obránce pod ve-
dením tehdejších trenérů Františka Poláka 
st. a Václava Müllera. V sezoně 1982/83, to 
bylo mladému Jirkovi 17 let, byli dorosten-
ci pro malý počet hráčů na základě rozhod-
nutí fotbalového výboru z okresní soutěže 
odhlášeni

– po vojně začal pracovat u Českých drah v Táboře, na fotbal ale neza-
nevřel. Po boku svých vrstevníků v oddíle kopané, kde byl dlouhole-
tým vedoucím Zdeněk Mareš, trenérem Miloslav Paďourek a vedou-
cím mužstva Zdeněk Laudát, začal na postu obránce válet za dospělé 

– byl vždy svědomitý, poctivý v tréninku i přípravě na utkání, svým 
přístupem ke sportu dokázal vždy strhnout ostatní spoluhráče

– v roce 1991 převzal po Oldřichu Brabcovi kapitánskou pásku. Plných 
12 let zastával tuto funkci v mužstvu dospělých. Každé pondělí se 
pravidelně zúčastňoval schůzí fotbalového klubu v hotelu Jelínek 

– o dva roky později, to se psal rok 2005, převzal mužstvo dospělých 
hrající již krajskou soutěž coby trenér, po z Kamenice n/L. dojíždějí-
cím Karlu Kmeťovi. V této odpovědné a na čas náročné funkci praco-
val 4 roky, po té ji předal hrajícímu trenérovi René Ševčíkovi z Tábora

– pokud mu zdravotní stav dovolil, nastupoval i za bývalé fotbalisty 
místního Sokola v přátelských či turnajových utkáních.

Jménem fotbalového oddílu TJ Sokol Černovice srdečně gratulujeme 
k významnému životnímu výročí a děkujeme za dlouholetý a poctivý pří-
stup k černovickému fotbalu. 

Do dalších let přejeme hodně zdraví, spokojenosti v práci i v kruhu 
svých blízkých. 

 P. Podskalník, sekretář oddílu kopané
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To stojí za pochvalu
S velkou radostí jsem objevila nově opravený litinový kříž u silnice 

v Rytově. Jeho opravu (dokonce s nočním osvětlením) provedli na své 
náklady manželé Mazancovi (mladší). Jen více takových nadšenců!

J. Goliášová 

Veřejné čtení
Ve čtvrtek  17. března 2016 od 18 hodin se uskuteční v Městské knihov-

ně v Černovicích autorské čtení z knihy pana  Ing. Pavla Janečka: Velká 
rekonstrukce areálu kolonády v Mariánských Lázních v letech 1973–1991 
ve vzpomínkách projektanta.

Zveme všechny zájemce o zajímavé čtení, přijďte si poslechnout. 

Václava  Šenoltová
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Fotbal
I.B třída, muži „A“ jarní část 2015/2016

Přípravná utkání fotbalového oddílu 
sobota, 5. 3.  10.00 hod Sp. Pelhřimov (dorost) – Černovice
neděle, 13. 3. 14.00 hod Sp. Pelhřimov „B“ – Černovice
sobota, 19. 3.   soupeř v jednání

Mistrovská utkání fotbalového oddílu 
NE 27.3., 15,00 hod ČERNOVICE – TIS
SO 2.4., 15,30 hod HUMPOLEC “B“ – ČERNOVICE 
NE 10.4., 15,30 hod ČERNOVICE – ŠTOKY
NE 17.4., 15,00 hod N.RYCHNOV – ČERNOVICE
NE 24.4., 16,00 hod ČENOVICE – MÍROVKA
SO 30.4., 16,30 hod PACOV “B“ – ČERNOVICE
NE 8.5., 16,30 hod ČERNOVICE – BUDÍKOV
NE 15.5., 13,30 hod ČERNÍČ – ČERNOVICE
SO 21.5., 16,30 hod LÍPA – ČERNOVICE
NE 29.5., 16,30 hod ČERNOVICE – KOŠETICE
SO 4.6., 16,30 hod KOSTELEC – ČERNOVICE
NE 12.6., 16,30 hod ČERNOVICE – CHOTĚBOŘ „B“ 
Trenér: Josef Hadrava,  vedoucí: Zdeněk Zíka

III. třída, muži „B“ – jarní část 2015/2016
Mistrovská utkání fotbalového oddílu
NE 10.4., 15,00 hod ČERNOVICE “B“ – N.RYCHNOV “B“ 
SO 16.4., 16,30 hod ČERNOVICE“B“ – ŽELIV
NE 24.4., 16,30 hod JIŘICE “B“ – ČERNOVICE “B“
SO 30.4., 16,30 hod ČERNOVICE “B“ – MNICH
NE 8.5., 15,00 hod LUKAVEC – ČERNOVICE “B“
SO 14.5., 16,30 hod ČERNOVICE “B“ – PETROVICE
SO 21.5., 16,30 hod V.CHYŠKA – ČERNOVICE “B“
SO 28.5., 16,30 hod ČERNOVICE – VYSKYTNÁ
NE  5.6., 16,30 hod BUDÍKOV “B“ – ČERNOVICE “B“
SO 11.6., 16,30 hod CERNOVICE “B“ – SENOŽATY
NE 19.6., 16,30 hod ČEJOV – ČERNOVICE “B“ 
Trenér: David Studený  
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Tip na knihu
Jojo Moyesová

Než jsem tě poznala

Pro milovníky romantických příběhů je román 
Než jsem tě poznala tou nejlepší volbou.

Příběh ošetřovatelky Louise a náladového 
Willa, upoutaného po nehodě na invalidní vozík, 
který ví, že už nebude nikdy žít jako dřív.

Neobyčejně silný příběh jedné lásky.
…Mrkl mi na hruď. Abych byla spravedlivá, 

v téhle pozici se nemohl moc dívat nikam jinam. 
Zvedl oči od mého výstřihu a povytáhl obočí. 
„Kdybych nebyl na vozíku, v životě bys mě ne-
nechala koukat se ti na prsa tak zblízka,“ zašeptal. 
Klidně jsem na něj hleděla. „Kdybys nebyl na vo-
zíku, v životě by ses mi na prsa nepodíval.“

„Cože? Samozřejmě, že bych se podíval.“
„Kdepak. Ani by tě to nenapadlo, protože by ses koukal na samý vysoký 

blondýny s nekonečnýma nohama a nadejchanýma vlasama, takový ty, 
který vyčuchaj bohatýho sponzora na sto honů. A já bych tu stejně ani 
nebyla. Nebo bych támhle nalívala pití. Byla bych neviditelná.“….

J. Fauová

Poskytování technických služeb
Libor Dvořák

391 55  Chýnov  
Tel. 607 255 383

údržba nemovitostí, spínání zdiva
stavební zámečnictví

zámečnické práce
svářečské práce
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Safija a její úspěšný rok
Dívčí taneční skupi-

na Safija pod vedením 
Markéty Medkové tančí 
již čtvrtým rokem. Ta-
nečních stylů, které se 
tanečnice učí, je více 
– během uplynulého 
roku se děvčata 
věnovala tradičnímu 
stylu orientálního tance 
RaksSharki (z arabského 
spojení „tanec výcho-
du“). Jedná se o klasic-
kou formu břišního tance 
se závojem na instru-
mentální hudbu. Dále 
si tanečnice vyzkoušely 

styl moderní a natrénovaly 
choreografii ve stylu fusion 
(moderní fúze orientálního 
tance), a to v krásné roman-
tické sestavě s hedvábnými 
vějíři nazvané dle tradiční-
ho arabského pojetí Darigh 
el Nur. V současné době 
skupina Safija pilně pracuje 
na velice živé a dynamické 
sestavě ve stylu Drumsolo 
(jedná se o velice náročné 
provedení tance za dopro-
vodu bubnů a arabské dar-
buky). Tento styl vyžaduje 
pečlivý kondiční a vytrva-
lostní trénink. 
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Se svými choreografiemi se skupina Safija prezentovala na několika ak-
cích. V listopadu v rámci českobudějovického tanečního festivalu Aiwa 
vystoupila děvčata s hedvábnými vějíři na otevřené taneční scéně, která 
zahajovala celý slavnostní program. V prostorách tanečního studia Farha 
v Českých Budějovicích skupina využila k tréninku krásný a prostorný 
zrcadlový taneční sál. S choreografií RaksSharki přijela Safija v únoru 
do Prahy na mezinárodní prestižní soutěž Talent Awards. Velký úspěch 
slavila Vanesa, tančila sólo a obsadila v konkurenci všech tanečnic krás-
né 1. místo. Na slavnostním galavečeru zatancovala vítěznou choreografii 
a byla dekorována zlatou medailí.

V současné době se taneční skupina Safija připravuje na taneční 
přehlídku a soutěž v Plzni, rovněž se chystá na pražskou soutěž Talent 
Awards a v neposlední řadě plánuje svoji účast na republikového mistrov-
ství Bellydance. K prezentaci nepatří pouze tréninky a hudba, děvčata se 
věnují historii tohoto bohatého tance, stylům líčení a také bohaté tradici 
folkloru, tanečním kostýmům a doplňkům. Na červen Safija plánuje tra-
diční Orientální show.

Bc. Markéta Medková
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Recyklovat je nejen správné, ale také snadné 
Do jedenáctého roku fungování vstupuje v roce 2016 v České republi-

ce systém zpětného odběru a recyklace vysloužilých elektrospotřebičů. 
Je to stejný systém, jako ve zbytku Evropy. Každý z nás může díky němu 
zdarma odevzdat svá vysloužilá elektrozařízení na místa odběru s tím, že 
budou řádně zrecyklována.

ELEKTROWIN, největší český kolektivní systém pro sběr a recyklaci 
elektroodpadu, už vytvořil na 13 000 míst zpětného odběru. Jejich pro-
střednictvím lidé odevzdali téměř 15 000 000 vyřazených elektrospotřebi-
čů o hmotnosti více než 245 000 tun. 

Dosloužilo i vám doma některé elektrozařízení? Nevyhazujte je 
do běžného komunálního odpadu. Odložte je na sběrné místo, odkud bude 
odvezeno k ekologické recyklaci. Získané suroviny dále poslouží při vý-
robě nových spotřebičů.

Sběrná místa, kam můžete vysloužilá elektrozařízení odložit:
– Sběrné dvory měst a obcí – na nich můžete spotřebiče odevzdat bez 

ohledu na místo bydliště. 
– Prodejny elektro – prodejci jsou povinni převzít staré spotřebiče při 

nákupu nového zboží systémem „kus za kus“. Podle novely zákona, 
která začala platit na sklonku roku 2014, musejí obchody s prodejní 
plochou větší než 400 m2 odebrat i malý spotřebič, jehož rozměry ne-
přesahuje 25 centimetrů, aniž byste byli nuceni koupit si nový.  

– Vybrané servisy – rovněž odebírají spotřebiče k recyklaci. V rámci 
projektu „Jsem zpět“ www.jsemzpet.cz můžete dokonce pomoci dobré 
věci. Pokud přinesete starší, ale stále plně funkční elektrospotřebič, 
a ten projde přísnými zkouškami, můžete ho věnovat některé nezisko-
vé organizaci, například Fondu ohrožených dětí. 

– Dobrovolní hasiči - se sběrem spotřebičů pomáhá také už více než 
1000 hasičských sborů po celé republice. 

– Města a obce podle zákona musejí nejméně dvakrát ročně zorganizovat 
svoz nebezpečného odpadu, do kterého patří i vysloužilá elektrozařízení. 

Společnost ELEKTROWIN také organizuje akcí, při nichž můžete 
za odevzdaný spotřebič získat dárek – například v podobě slevy na vstup-
ném do ZOO nebo do muzea. Sledujte proto pozorně internetové stránky 
www.elektrowin.cz a facebookový profil Recyklace je legrace, kde najde-
te vždy aktuální informace. 
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Černovicko – dvouměsíčník MěÚ Černovice, řídí redakční rada, která si vyhrazuje právo vybrat k otištění příspěv-
ky pisatelů podle potřeb. Příspěvky představují názory a postoje pisatelů. Uzávěrka vždy 20. každý sudý měsíc. Ad-
resa: MěÚ Černovice, Mariánské nám. 718, 394 94 Černovice, telefon 565 492 102, 565 492 959 – městská knihov-
na, e-mail: knihovna@mestocernovice.cz. Odpovědná redaktorka V. Šenoltová. Registrováno na OkÚ Pelhřimov pod 
č. 330400292, náklad 450 ks. Tiskne Nová tiskárna Pelhřimov, spol. s r. o., www.ntp.cz.

Černovicko se baví – hlasování 
v anketě Zlatá jeřabina 

Rada Kraje Vysočina schválila akci „ Černovicko se baví“ 
do veřejné ankety Zlatá jeřabina 2015. Hlasování v anke-
tě bude probíhat od 1. do 31. března 2016. Prosíme všech-
ny, kterým se tato akce líbila, aby nám dali svůj hlas. A to 
buď elektronicky na webových stránkách Kraje Vysoči-
na, kde v kolonce kulturní aktivita je uvedena naše akce, 
nebo prostřednictvím hlasovacích lístků uveřejněných 
v novinách Kraj Vysočina, které jsou zdarma doručovány 
všem obyvatelům kraje.
Slavnostní vyhlášení výsledků ankety je plánováno na  
6. června.
Za podporu všem srdečně děkujeme.

Václava Šenoltová a místní spolky

Foto: P. Matějka


